
4 Szomjbat, 1976. május 22.' 

Országjáró 
diákok találkozója 

Ópusztaszeren 

A megnyitó 

Az idén immár tizenegye-
dik alkalommal rendezték 
meg az országjáró diákok 
megyei találkozóját. Másod-
ízben népesült be az ópusz-
taszeri Árpád-emlékmű kör-
nyéke. Több mint 500 szak-
munkástanuló és középisko-
lás vesz részt a háromna-
pos találkozón. 

Megyénkben az utóbbi né-
hány év alat t jelentősen 
megváltozott a tömegsport 
szerepe, s ezen belül a diák-
turisztika jelentősége. Egyre 
több iskolában fordítanak a 
pedagógusok nagy figyelmet 
a turizmus fellendítésére. 
Szegeden például az elmúlt 
évhez viszonyítva kétszer 
annyi diák vett részt a vá-
rosi találkozón, mint tavaly. 

A megyei találkozó három 
nap ja alatt négy verseny-
számban — a tájékozódási 
futó-, a honvédelmi raj- , az 
akadály- és a környezetis-
mereti versenyeken mérik 
össze tudásukat a fiatalok. 
Az országos tömegsport e 
jelentős megyei rendezvé-
nyének fő célja: mind több 
fiatal ismerje meg hazánk 
festői szépségű tájai t , sze-
resse meg a természetjárást 

s az elméletben tanult, elsa-
játított honvédelmi ismere-
teket a gyakorlatban ver-
senyszerűen is alkalmazhas-
sák. A versenyeken kívül 
valamennyien végeznek egy 
óra társadalmi munkát , a 
nemzeti emlékpark szépítése 
érdekében. Ma, szombaton 
este chilei szolidaritási gyű-
lést tar tanak. De nem hiá-
nyozhatnak a kacagtató, t ré-
fás játékok sem. 

A tegnap déli megnyitón 
megjelent dr. Sebe János, a 
megyei pártbizottság osz-
tályvezető-helyettese, Krasz-
nai Mihály, a szegedi járási 
pártbizottság osztályvezető-
je, Mari Kálmán, az MTSH 
elnöke. Lele István, a me-
gyei KISZ-b' zottság testne-
velési és sportfelelőse kö-
szöntötte a fiatalokat, majd 
Lénárt Béla, a diókturiszti-
kai bizottság megyei elnöke 
méltat ta a találkozó jelen-
tőségét. 

Az országos versenyre jú-
nius 20—26. között a Nyír-
egyháza melletti Sóstón ke-
rül sor, megyénket azok a 
fiatalok képviselik, akik e 
háromnapos küzdelemben a 
legjobban szerepeltek. 

Előkészületek 
a szegedi 

centenáriumi 
vásárra 

Tegnap, pénteken a Sze-
gedi Paprikafeldolgozó Vál-
lalat tanácstermében kibőví-
tett ülést tartott a Magyar 
Kereskedelmi Kamara dél-
magyarországi összekötő bi-
zottsága Polák Zoltán elnök 
és Papdi József t i tkár veze-
tésével. Az ülésen dr. Rácz 
László, az Anyag- és Árhi-
vatal főosztályvezetője az 
időszerű árpolitikai kérdé-
sekről, a termelői és fogyasz-
tói árak kapcsolatáról, ezek 
várható alakulásáról, vala-
mint a különböző árintézke-
désekről tartott előadást. 

Az előadást követően, a 
július 23. és augusztus 8. 
között megrendezésre kerülő 
szegedi centenáriumi vásár 
előkészületeiről tárgyaltak. 
A 100 éves évfordulót igen 
színvonalas kiállítással akar-
ják megünnepelni. A kiállí-
tók között 240 magyar és 26 
jugoszláv vállalat szerepel. 
Az eddigi felkészülés jól ha-
lad és folyamatban van egy 
500 négyzetméteres pavilon 
felépítése. Felállítanak két 
telefonfülkét is a vásár te-
rületén. Az idei vásár össz-
területe 21 ézer négyzetmé-
ter lesz, és ebből 7 ezer a 
fedett kiállítótér. 

A vásár alkalmával cente-
náriumi évkönyvet is kiad-
nak, mely a szegedi vásár 
történetét ismerteti. 

A vásáron kiállított termé-
keket és a kiállítás színvo-
nalát 15 nagydíjjal, egy zsű-
ri különdíjjal, egy közönség-
díj jal és egy centenáriumi 
díj jal jutalmazzák. A tegna-
pi ülésen a Magyar Keres-
kedelmi Kamara összekötő 
bizottsága határozatot hozott, 
hogy a Kamara emblémájá-
val ellátott váza is szerepel-
jen a nagydíjak között. 

Napirenden s 

Belvárosi járat 
a IOIY-OS 

lesz 

Lezá r j ák az Att i la utcát — Terelőúton a buszok 
A május 9-i forgalomtere- ság épülete mellett lesz. Béla térről indított 60, 61, 

lés óta eltelt napok elegen- Ugyancsak vasárnap hajnal- 63 és 68-as jelzésű járatokat 
dők voltak arra, hogy a jár- tói kezdve a 10-es és a 20-as érinti. Ezek a buszok a Haj-
művezetők hozzászokjanak a vonalak járatai megállnak a nóczy utcán haladnak majd 
Lenin körút részleges lezá- Nagykörúton elhelyezett va- a Lenin körút felé. Az ú j -
rásához. Ki-ki megkereste az lamennyi megállónál. A két szegedi buszok a körútról a 
úticéljához vezető legegy- lényeges módosítás miatt Kígyó utca — Kiss Menyhért 
szerűbb terelőutat, a Taka- megszűnt megállóhelyeken utca — Széchenyi tér útvo-
réktár utca és a Mérey ut- tájékoztató táblák figyel- nalon mennek majd a híd 
ca között lezárt körút for- meztetik majd az utazókö- irányába. Az ú jabb terelés 
galmát különösebb zökke- zönséget. miatt feloldják az egyirá-
nők nélkül átvették a ke- A Lenin körút építésével nyúsítást a Jósika utcában 
resztező és a párhuzamos függ össze, hogy a Kiss Ernő az Attila utca és a Hajnóczy 

utca és a körút keresztező- utca között, s a Zsinagóga 
dését, valamint az Attila mellett az autóbuszoknak 

_ utcának a Jósika utca és a megállóhelyet építenek, 
útra terelt autóbuszok Bolyai János utca közti sza- Mind a május 9-e óta, 
ugyanis nem álltak meg min- kaszát lezárják a május m i n d a v a s á r n a p t ó l érvényes 
d'en megállóban, s a Belvá- 22-ről 23-ra virradó ejjel. f o r g a l m i változásokat figye-
ros északi része, a Radnóti Vasárnaptol tehát a jármú- i e r n m e l kisérik a közlekedés 
gimnázium, színház, MÁV vezetőknek a Centrum Aru- s z e r v e z ő j Ha szükség lesz 
igazgatóság háromszöge háznál és a Bartók Béla tér á b b j finomításra a minél 
buszjárat nélkül maradt . környékén fokozott figyelem- ^ v á b b i önomittersi e^mhWH 

Ezért a városi tanács vb mel kell közlekedniük. (Már e® 
építési és közlekedési osz- előre jelezzük, hogy ú jabb ^ ' ^ n Ls 
tálya, valamint a Volán — útlezárás várható má jus n a K a z U J r e n a e n l s-

utcák. Elégedetlenségre in-
kább az autóbuszon utazók-
nak volt okuk, a Nagykör-

A gyermekgyógyászat 
Négy megye orvosainak 

tudományos tanácskozása Szegeden 
Az. MTA üjszegedi Bioló-

giai Központjának tanácsko-
zótermében tegnap, pénteken 
délelőtt megkezdte kétnapos 
tudományos ülését a Magyar 
Gyermekorvosok Társasága 
dél-magyarországi decentru-
ma. 

A tudományos programban 
négy megye — Bács-Kiskun, 
Szolnok, Békés és Csongrád 
megye — gyermekorvosai 
számolnak be az elmúlt év-
ben végzett kutatásaikról, tu-
dományos eredményeikről. A 
tegnap délelőtti ünnepélyes 
megnyitón ott volt és kö-
szöntötte a kongresszust Tö-
rök József, MSZMP Sze-
ged városi bizottságának el-
ső titkára, Szabó G. László, 
a Csongrád megyei tanács el-
nökhelyettese és dr. Szénást 
József főorvos, a Magyar 
Gyermekorvosok Társaságá-
nak képviselője. Megjelent a 
megnyitó ünnepségen Bá-
nyainé dr. Birkás Mária, a 
szegedi városi tanács elnök-
helyettese is. 

A kongresszus tudományos 
eseményeinek sorában a négy 
megye gyermekorvosai negy-
ven előadást tar tanak. A 
program része 13 esetbemu-
tatás is. A tanácskozás mun-
kájában közel 200 gyermek-
orvos vesz részt, jó néhá-
nyan az ország más részei-
ből érkeztek, s jelen van a 
kongresszuson a kassai gyer-
mekklinika igazgatója, F.Dé-
mánt, és munkatársa, akik 
előadásukkal is hoozájárul-
nak a tudományos ülés sike-
réhez. 

* 

A Magyar Gyermekorvo-
sok Társasága dél-magyaror-
szági decentruma ez évi tu-

dományos vándorgyűlésének 
egyik házigazdáját, dr. Szó-
rády István igazgató főor-
vost kértük, szóljon e vidék 
gyermekorvosainak fontos fó-
rumáról, a tudományos ülés-
szak jelentőségéről. 

— A mostani tudományos 
vándorgyűlésünk jubileumi-
nak számít, hiszen egy évti-
zede, 1967-ben alakult meg, 
s rendezte első ülését a Ma-
gyar Gyermekorvosok Társa-
ságának dél-magyarországi 
decentruma. Ez a fórum 
négy megye gyermekorvosait 
egyesíti, elnöki tisztét dr. 
Boda Domokos egyetemi ta-
nár, a szegedi gyermekklini-
ka igazgatója tölti be, aki 
külföldi elfoglaltsága miatt 
csak az ülés második napjá-
nak munká jában vehet részt. 
Munkánkat hármas cél je-
gyében végezzük. Évente 
más-más városban tudomá-
nyos vándorgyűléseken adunk 
fórumot — e mostani a tize-
dik ezeknek sorában — a leg-
újabb, elsősorban gyakorlati 
eredmények bemutatásának. 
Ezenkívül tapasztalatcseré-
ket, kórház- és intézménylá-
togatásokat szervezünk, va-
lamint igyekszünk koordi-
nálni az egyre inkább spe-
cializálódó gyermekmedicina 
profiljait. 

— Van-c kiemelt, központi 
témája a mostani szegedi ta-
nácskozásnak? 

— A szegedi tudományos 
ülésszakon nem határoztunk 
meg kiemelt témákat. Széles 
teret kívántunk nyitni azért, 
hogy a gyermekorvosok ta-
pasztalataik, kutatásaik, tu-
dományos eredményeik leg-
szélesebb spektrumát felsora-
koztathassák. Számítottunk a 

fiatal orvosok aktivitására is. 
Mégis, ha végignézzük aa 
előadások tematikáját , azt 
tapasztaljuk, hogy a szerv-
rendszeri betegségek mellett 
nagyon gyakoriak olyan gya-
korlati témák, mint például 
a gyógyszeres kezelés, a gon-
dozási feladatok vagy éppen 
az újszülöttkor gyógyászata. 

— Egyre nagyszerűbb ered-
ményeket érünk el a népese-
déspolitikai határozatok vég-
rehajtásában. Milyen felada-
tokat ró az egyre több gyer-
mek a gyermekorvosok tár-
sadalmára? 

— Természetesen népese-
déspolitikánk egyik fontos te-
rülete a gyermekgyógyá-
szat, a gyermekgondozás, 
az anya- és gyermekvédelem. 
Szinte minden évben tapasz-
taljuk, mennyire e lőtérbeke-
rül — erre jó példa a mos-
tani tudományos ülésszakunk; 
is! — a szociális medicina. 
Az a terület, mely népese-
déspolitikai eredményeikből 
következően a gondozási, 
megelőzési, anya- és cse-
csemővédelmi feladatokkal 
függ össze. Jó néhány olyan 
nagyon konkrét gyakorlati 
javaslat is elhangzik az ülé-
sen, melyeket ajánlások for-
májában felsőbb fórumokhoz 
is el jut tatunk. Az elhangzó 
előadások megjelennek a Ma-
gyar Pediáterben, a Magyar 
Gyermekorvosok Társaságá-
nak 'szakmai továbbképző fo-
lyóiratában. Nagyon örülünk, 
hogy a tudományos ülésen 
az eddigieknél is több fiatal 
orvos vesz aktívan részt. Fel-
használjuk a két napot arra, 
hogy a szakmai programok 
mellett ez a vándorgyűlés 
baráti találkozó is legyen. 

T. L. 

Az eredményesebb 
termelés érdekében 

Tanulnak a szövetkezeti szakemberek 
Az elmúlt években igen 

dinamikusan fejlődtek a 
megye közös gazdaságai, s 
•hol ugyan a termelési ered-
mények, a gazdálkodási mu-
tatók nem értek el fényes 
helyezést, ott is megállítha-
tatlanul teret hódított a tu-
dományos és technikai hala-
dás, elengedhetetlen feladat-
ként jelölve meg a tovább-
képzést, a rendszeres tanu-
lás szerepét és jelentőségét 
A rendszeres tanulás és to-
vábbképzés jelentőségéről a 
szövetkezetekben, a szövet-
kezeti tisztségviselők és 
szakemberek . továbbképzésé-
nek a helyzetéről és az ez 
évi továbbképzés feladatai-
ról tanácskozott többek kö-
zött tegnap délelőtt Rösz-
kén, a Kossuth Termelőszö-
vetkezetben a TESZÖV mel-
lett működő oktatási és ver-
senybizottság. 

A termelőszövetkezetek 
mind a közösségi, mind az 
egyéni érdeket képviselik 
akkor, amikor tagjaikat kü-
lönböző tanfolyamokon ta-
nít tat ják, hiszen ma már 
vitathatatlan, a tudományos, 
technikai forradalom térhó-
dításából, a termelési felté-
telek és követelmények vál-
tozásából következik, hogy 
a tanulás a bizonyítvány, az 

az időközben elhangzott ja- 30-án hajnaltól is. Az Attila 
vaslatok figyelembevételével utca és a Lenin körút ke-
— módosítja a 10/Y jelzésű reszteződése, valamint az 
járat útvonalát. Holnap, va- Attila utcának a Bolyai J á -
s á m a p hajnaltól a 10/Y-os nos utca és a Lenin körút 
buszok Tar ján felől a József közti szakasza is forgalom 
Attila sugárút — Lenin kör- elől elzárt terület lesz. Az 
út — Dózsa György utca — útlezárással egyidőben a ke-
Vörösmarty utca — Bajcsy- reszteződés jelzőlámpa-rend-
Zsiliszky utca útvonalon jár- szerét is kikapcsolják.) 
nak majd, és megállnak a Az autóbuszok közül az 
Radnóti gimnáziumnál. Vég- útlezárás a 70, 70/A, 70/Y és 
állomásuk a MAV igazgató; 71 jelzésű, valamint a Bartók 

Korszerűsítés Ajkon 
Ujabb korszerűsítési munkához kezdtek az Ajkai Tim-

földgyárban. A régi, 1. számú gyárban a kalcinálókemen-
céknél az olajtüzelésről áttérnek a. lényegesen hatékonyabb, 
gazdaságosabb gáztüzelésre. Az átalakításhoz szükséges 
nagy teljesítményű égőket a Tüzeléstechnikai Kutató In-
tézet gyártja, szereli fel, és üzembe is helyezi őket. 

oklevél megszerzésével nem 
fejeződhet be. Egy-egy mun-
kakör betöltéséhez a kollek-
tív gazdaságokban szükség 
van speciális ismeretanyag-
ra, a változó technika isme-
retére, alkalmazására, a 
korábban szerzett tudás fel-
frissítésére, felújí tására. Jel-
lemző példa: a szövetkezeti 
mozgalom kezdetén a tagság 
a magával hozott tudás, ta -
pasztalat bir tokában oldotta 
meg a termelési feladatokat, 
azóta viszont alapvetően 
megváltoztak a termelési 
eszközök. Ma már milliós, 
másfél milliós értékű gépek 
dolgoznak a földeken, s egy-
egy szövetkezeti tag több 
munkafolyamatot irányít, 
szinte univerzális szakkép-
zettséggel fogja munkára a 
különböző gépsorokat, gép-
csodákat. Nyilvánvaló, a 
szövetkezeti vezetők és 
szakemberek rendszeres to-
vábbképzésére is hallatlanul 
nagy szükség van, a munka-
körök ellátásához szükséges 
szakmai, vezetési, szövetke-
zetpolitikai és közgazdasági 
ismeretek elsajátí tásának ér -
dekében 3—7 évenként to-
vábbképzésben vesznek 
részt. 

Megbízható adatok szerint 
megyénk, a Szeged környé-
ki termelőszövetkezetek ve-
zetői, szakemberei kezdet-
ben nem dicsekedhettek a 
tanfolyamos oktatás ered-
ményeivel. 1971—73-ban 
három év alatt megyénk 
szövetkezteiből összesen 277-
en vettek részt továbbkép-
zésben, ezzel az aránnyal az 

utolsó helyen álltunk. Né-
mileg javult a helyzet, 1974-
ben már 260-an vettek részt 
továbbképzésen. Az elmúlt 
évben pedig 392-en. Közülük 
16 elnök, 12 főagronómus, 18 
kertész, 25 agronómus, 60 
ellenőrző bizottsági elnök 
és 21 személyzeti vezető, 40 
nőbizottsági elnök, valamint 
32 döntőbizottsági elnök. Vi-
szont. bár jelentkezett, to-
vábbképzésben mégsem vett 
részt 161 személy. Mint a 
tegnapi tanácskozás megál-
lapította, növekszik a veze-
tők száma, aránya a tanfo-
lyamokon, azonban a jelen-
legi ütem még nem meg-
nyugtató. Feltétlenül szük-
séges a szövetkezeti vezetők 
aktívabb részvétele, az ok-
tatásban való tervszerűbb 
közreműködése. 

Az idén 561-en jelentkez-
tek továbbképzésre. Az első 
negyedév tapasztalatai nem 
kedvezőek, a jelentkezettek 
73 százaléka vett részt 
ugyanis továbbképzésen. Eb-
ből is megállapítható, a f e j -
lődés üteme még ma is las-
sú., Nem elég csak a tervek 
elkészítése, a gyakorlat mást 
bizonyít. A munkabizottság 
javasolja többek között; a 
szövetkezeti vezetők mun-
kájának értékelésénél ve-
gyék figyelembe a tovább-
képzést, szerepeltessék a mi-
nősítésekben, s nem utolsó-
sorban azt, hogy a Csong-
rád, Békés, Szolnok és Bács-
Kiskun megyei termelőszö-
vetkezetek szakemberei, ve-
zetői a továbbképzést e 
négy megye oktatási intéz-
ményeiben oldhassák meg. , 

• 


